

From: [Roberta Baines](#)
To: [Roberta Baines](#)
Subject: FW: Letter from the Honourable Sylvia Jones, Minister of Community Safety and Correctional Services/Lettre de l'honorable Sylvia Jones, Ministre de la Sécurité communautaire et des Services correctionnels
Date: March 1, 2019 3:31:42 PM
Attachments: [image001.png](#)

From: MCSCS Feedback <MCSCS.Feedback@ontario.ca>

Sent: February-25-19 1:24 PM

To: MCSCS Feedback <MCSCS.Feedback@ontario.ca>

Subject: Letter from the Honourable Sylvia Jones, Minister of Community Safety and Correctional Services/Lettre de l'honorable Sylvia Jones, Ministre de la Sécurité communautaire et des Services correctionnels

Ministry of Community Safety
and Correctional Services

Office of the Minister

25 Grosvenor Street
18th Floor
Toronto ON M7A 1Y6

Tel: 416 325-0408
MCSCS.Feedback@Ontario.ca

Ministère de la Sécurité communautaire
et des Services correctionnels

Bureau du ministre

25, rue Grosvenor
18^e étage
Toronto ON M7A 1Y6

Tél. : 416 325-0408
MCSCS.Feedback@Ontario.ca



MC-2019-252
By e-mail

Dear Clerk:

I am pleased to share with you the attached resources that have been developed to support municipalities as they begin undertaking the community safety and well-being planning process. I encourage you to share these resources with your members and their partners, as they begin to develop and implement their local community safety and well-being plans.

As you know, on January 1, 2019, new legislative amendments to the *Police Services Act, 1990* came into force which mandate every municipality to prepare and adopt a community safety and well-being plan. As part of these legislative changes, municipalities are required to work in partnership with police services and other various sectors, including health/mental health, education, community/social services and children/youth services as they undertake the planning process. Municipalities have two years from the in-force date to prepare and adopt their first community safety and well-being plan (i.e. by January 1, 2021). Municipalities also have the flexibility to develop joint plans with neighbouring municipalities and/or First Nations communities, which may be of value to create the most effective community safety and well-being plan that meets the unique needs of the area.

These amendments support Ontario's modernized approach to community safety and well-being which involves taking an integrated approach to service delivery by working collaboratively across sectors to proactively address crime and complex social issues on a sustainable basis. Through this approach, municipalities will have a leadership role in identifying local priority risks in the community and implementing evidence-based programs and strategies to address these risks before they escalate to a situation of crisis.

It is important to note that the provisions related to mandating community safety and well-

being planning will continue in the Comprehensive Ontario Police Services Act, 2019, which was introduced on February 19, 2019. If passed, this bill would repeal and replace the Police Services Act, 2018 and the Ontario Special Investigations Unit Act, 2018. The bill would also repeal the Policing Oversight Act, 2018 and the Ontario Policing Discipline Tribunal Act, 2018. A new provision is also included under the bill which, once in force, will require the participation of the local police service in the development of the plan.

My ministry is committed to supporting municipalities, and their partners, in meeting these new legislative requirements. As a first step, the ministry is offering community safety and well-being planning webinars over the next few months to assist municipalities as they begin the process. The webinars will provide an overview of the new community safety and well-being planning requirements, as well as guidance on how to develop and implement effective plans. The webinars will be offered on the following dates/times, and there will be both English and French-only sessions available:

March 7, 2019

1:00 p.m. to 3:00 p.m.

April 25, 2019

10:00 a.m. to 12:00 p.m.

May 9, 2019

1:00 p.m. to 3:00 p.m.

March 19, 2019 (French only)

1:00 p.m. to 3:00 p.m.

April 11, 2019

1:00 p.m. to 3:00 p.m.

May 15, 2019 (French only)

1:00 p.m. to 3:00 p.m.

March 21, 2019

10:00 a.m. to 12:00 p.m.

May 23, 2019

10:00 a.m. to 12:00 p.m.

Please note, the content of the webinars will be the same for each session. To register for a webinar, please send your request to SafetyPlanning@ontario.ca with the date/time that you would like to register for.

In addition, the ministry has also developed a Frequently Asked Questions document to provide more information and clarification related to community safety and well-being planning (see Appendix A).

Municipalities are encouraged to continue to use the *Community Safety and Well-Being Planning Framework: A Shared Commitment in Ontario* booklet to support in the planning process (see Appendix B). This booklet has recently been updated to include reference to the new legislative requirements, an additional critical success factor that highlights the importance of cultural responsiveness in the planning process, and a new resource to assist municipalities with engaging local Indigenous partners. The updated version is also available on the ministry's [website](#).

We greatly appreciate your continued support as we move forward on this modernized approach to community safety and well-being together. If communities have any questions, please feel free to direct them to my ministry staff, Tiana Biordi, Community Safety Analyst, at Tiana.Biordi@ontario.ca or Jwan Aziz, Community Safety Analyst, at Jwan.Aziz@ontario.ca.

Sincerely,

Sylvia Jones
Minister

Enclosures (2)

Confidentiality Warning: This e-mail contains information intended only for the use of the individual named above. If you have received this e-mail in error, we would appreciate it if you could advise us through the Ministry of Community Safety and Correctional Services' website at http://www.mcscs.jus.gov.on.ca/english/contact_us/contact_us.asp and destroy all copies of this message. Thank you.

If you have any accommodation needs or require communication supports or alternate formats, please let us know.

MC-2019-252
Par email

Cher Greffier Municipal:

Je suis heureuse de vous transmettre les ressources ci-jointes, qui visent à soutenir les municipalités qui entament le processus de planification de la sécurité et du bien-être communautaires. Je vous invite à les faire parvenir à vos membres et à leurs partenaires lorsqu'ils commenceront à élaborer et à mettre en œuvre leur plan de sécurité et de bien-être communautaires.

Comme vous le savez, les modifications apportées à la *Loi sur les services policiers* (1990) sont entrées en vigueur le 1^{er} janvier 2019, et toutes les municipalités doivent donc maintenant préparer et adopter un plan de sécurité et de bien-être communautaires. Elles sont aussi tenues de collaborer avec des services de police et divers secteurs (santé mentale et physique, éducation, services communautaires et sociaux, services aux enfants et aux jeunes) dans le cadre de la planification. Elles disposent de deux ans, à partir de la date d'entrée en vigueur des modifications, pour préparer et adopter leur premier plan (soit jusqu'au 1^{er} janvier 2021). Par ailleurs, elles peuvent s'associer à des municipalités et à des collectivités des Premières Nations avoisinantes pour produire un plan conjoint, ce qui pourra éventuellement les aider à élaborer un plan qui est le plus efficace possible et répond aux besoins uniques de leur région.

Ces modifications appuient la nouvelle philosophie de l'Ontario quant à la sécurité et au bien-être communautaires, qui passe par l'adoption d'une approche intégrée de prestation de services fondée sur une collaboration entre divers secteurs visant à gérer de façon proactive et durable la criminalité et les problèmes sociaux complexes. Dans le cadre de cette approche, les municipalités dirigeront la détermination des risques prioritaires à l'échelle locale et la mise en œuvre des programmes et stratégies fondés sur des données probantes pour s'attaquer à ces risques avant qu'ils dégénèrent et causent une crise.

Il importe de préciser que les dispositions encadrant la planification de la sécurité et du bien-être communautaires continueront d'exister dans la *Loi de 2019 sur la refonte complète des services de police de l'Ontario*, déposée le 19 février 2019. Si elle est adoptée, cette loi remplacera la *Loi de 2018 sur les services de police* et la *Loi de 2018 sur l'Unité des enquêtes spéciales de l'Ontario*, et abrogera la *Loi de 2018 sur la surveillance des services*

policiers et la Loi de 2018 sur le Tribunal disciplinaire de l'Ontario en matière de services policiers. De plus, le projet de loi contient une nouvelle disposition qui, une fois en vigueur, exigera que les services de police locaux participent à l'élaboration des plans.

Mon ministère est résolu à aider les municipalités, ainsi que leurs partenaires, à se conformer aux nouvelles exigences législatives. Pour commencer, le ministère propose des webinaires sur la planification de la sécurité et du bien-être des collectivités au cours des prochains mois afin d'aider les municipalités au début du processus. Les webinaires donneront un aperçu des nouvelles exigences en matière de planification de la sécurité et du bien-être de la communauté, ainsi que des conseils sur la manière d'élaborer et de mettre en œuvre des plans efficaces. Les webinaires seront offerts aux dates et heures suivantes, et des sessions en anglais et en français uniquement seront disponibles:

7 mars 2019 (Anglais)
13h00 to 15h00

11 avril 2019 (Anglais)
13h00 to 15h00

9 mai 2019 (Anglais)
13h00 to 15h00

19 mars 2019 (Français)
13h00 to 15h00

25 avril 2019 (Anglais)
10h00 to 12h00

15 mai 2019 (Français)
13h00 to 15h00

21 mars 2019 (Anglais)
10h00 to 12h00

23 mai 2019 (Anglais)
10h00 to 12h00

Veuillez noter que le contenu des webinaires sera le même pour chaque session. Pour vous inscrire à un webinar, veuillez envoyer votre demande à SafetyPlanning@ontario.ca avec la date et l'heure auxquelles vous souhaitez vous inscrire.

Le ministère a aussi rédigé un document de questions et de réponses fournissant davantage de renseignements et de précisions au sujet de la planification (voir l'annexe A).

Les municipalités sont encouragées à continuer d'utiliser le livret intitulé *Cadre de la planification de la sécurité et du bien-être dans les collectivités: un engagement commun pour l'Ontario* dans le cadre de la planification (voir l'annexe B). Il a récemment été mis à jour, et comprend maintenant les nouvelles exigences législatives, un nouveau facteur clé du succès qui souligne l'importance de la sensibilité culturelle dans la planification, et une nouvelle ressource servant à aider les municipalités à mobiliser les partenaires autochtones locaux. La nouvelle version du livret se trouve aussi sur le [site Web](#) du ministère.

Je vous remercie pour votre appui continu tandis que nous adoptons ensemble cette approche modernisée de la sécurité et du bien-être. Les collectivités peuvent faire parvenir leurs questions aux analystes en matière de sécurité communautaire Tiana Biordi (Tiana.Biordi@ontario.ca) et Jwan Aziz (Jwan.Aziz@ontario.ca).

Veuillez recevoir, Madame, Monsieur, mes salutations distinguées.

La ministre, Silvia Jones

Pièces jointes (2)

uniquement par la personne dont le nom apparaît plus haut. Si vous avez reçu ce courriel par erreur, nous vous serions reconnaissants de nous le faire savoir par le site Web du ministère de la Sécurité communautaire et des Services correctionnels à l'adresse http://www.mcscs.jus.gov.on.ca/french/contact_us/contact_us_fr.asp et de détruire toutes les copies de ce courriel. Merci.

Si vous avez des besoins en matière d'adaptation, ou si vous nécessitez des aides à la communication ou des médias substitués, veuillez nous le faire savoir.
